
Stanovska organiscacifa JUD 
Iz IzvrSnega odbora 

—iz Pozdravne brzojavke in izraze soli
darnosti so poslali izvršnemu odboru JUU 
odnosno predsedniku Ivanu Dimniku: 

Učiteljstvo sreza Dubrovnik; 
učiteljstvo sreza Sarajevo; 
učiteljstvo sreza Ljubuški; 
učiteljstvo sreza Gračac; 
učiteljstvo sreza Radovište; 
učiteljstvo sreza Prokuplje. 
—iz Dobrotnik Jugoslovanskega učitelj

skega udruženja. Učiteljsko društvo Mostar 
je vplačalo centralni blagajni JUU 500 din in 
vpisalo za dobrotnika pokojnega Ahmeda 
Djikiča, bivšega učitelja. 

—iz Za Socialni fond Viteškega kralja 
Aleksandra I. Zedinitelja je darovalo sresko 
društvo Mladenovac 200 din. 

—iz Za dobrotnika JUU je vpisala svoje
ga očeta Mladena Milica gospa Dobrila Milo
ševič, roj. Milic, in vplačala centralni blagajni 
300 din. 

Iz društev 
Vabila 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA okolica — zah. del bo zborovalo 
dne 26. novembra 1938. ob 9. uri v magistratni 
sejni dvorani v Ljubljani z običajnim dnev
nim redom. Predavala bo tov. Angela Vode o 
nalogah današnje žene s posebnim ozirom na 
učiteljico. 

PoroClla 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO CELJE 

je zborovalo 12. t. m. ob udeležbi 162 uči
teljstva. Predsednik je uvodoma posebej po
zdravil 11 novo vstopivših članov in članic. 
Nato se je spominjal dogodkov izza zadnje
ga zborovanja v juniju, zlasti onih v bratski 
ČSR. Ob 20 letnici obstoja Jugoslavije, ki je 
ustavila proces raznarodovanja Slovencev po
tom tujih šol na bivšem Štajerskem, je prika
zal stanje našega šolstva in položaj stanu. 
Omenil je bližnjo 20 letnico smrti Ivana Can
karja. Ob »Popotnikovi« 60 letnici je iz nje
govega 1. letnika, ki je izhajal v Celju, citiral 
zanimive odstavke, ki označujejo dobo, ideali
zem in svobodoljubje slovenskega učiteljstva. 
Izmed domačih sotrudnikov 1. letnika živita 
še v Celju T. Grah in v Žalcu A. Petriček. 
Izrečena je bila iskrena poslovilna beseda tov. 
Lušinu, ki je bil iz Braslovč premeščen v Dol
njo Toplo reber. Prečitalo se je zanimivo pi
smo tov. Rossnerja iz moravske banovine. O 
banovinski skupščini JUU v Ljubljani je po
ročal tov. Jagrovič, o burni glavni skupščini 
v Zagrebu pa tov. Hajnšek. 

Sledil je društveni občni zbor. Iz tajni
škega poročila tov. Jagroviča je bilo razvidno, 
da je imelo društvo v minulem šolskem letu 
206 članov in je bilo na 6 zborovanjih z 8 pre
davanji 956 navzočih. Tov. Zdolšek je v bla
gajniškem poročilu izkazal 36.244 din dohod
kov in 35.503 din izdatkov. Tov. Gobec je 
navedel, da poseduje društvena knjižnica 572 
del in je izposodila 128 knjig. Na predlog tov. 
ge. Schreinerjeve za nadzorstvo je bila upra
vi soglasno izrečena razrešnica 

Prof. g. dr. Fran Zgeč je predaval »O na
logah sodobne vzgoje«. Prikazal je agonijo 
proizvajalnega sistema družbe in v zvezi s 
tem pretrese, ki se odražajo v sodobnem 
vzgojstvu. Ugotovil je temelje vzgoje in nje
na pota, po katerih naj človeštvo varno dospe 
v dobro bodočnost. Dodatno je prečital psi
hološko črtico »Sestrica«, ki obravnava enega 
izmed problemov mladinske vzgoje. Za svoja 
izvajanja je žel mnogo odobravanja. 

Za odsek učiteljic je poročala tov. Župa
nova. Stavila je predloge za način izvedbe 
akcije za pomoč slovenski mladini v siromaš
nih obmejnih predelih. Učiteljstvo bo to ak
cijo izvedlo in do 10. decembra poslalo zbra
na darila na oblačilih, živilih in knjigah tov. 
ge. Ivanki Zupančičevi v Celje. V isti namen 
je članstvo takoj zbralo 250 din. 

Nabavo velikih stenskih zemljevidov celj
skega okraja, ki jih izda Učiteljska tiskarna, 
je šolam in občinam priporočal tov. Pogačnik. 
Nova pravila Učiteljske samopomoči je tol
mačil tov. Volavšek. O Slov. šolski matici je 
referiral tov. Gobec. 

Sprejeti so bili naslednji sklepi: 
1. Obsojamo neparlamentarno postopanje 

manjšine, s katerim je povzročila razpust 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANAMESTO je zborovalo v soboto. 29. 
oktobra t. 1., dopoldne z običajnim dnevnim 
redom rednega občnega zbora. Od 230 članov 
je bilo navzočih 140. 

Po pozdravnem nagovoru se je spomnil 
predsednik pokojnega kneza Arzena Kara
dordeviča in 20 letnice narodnega osvobo
jenja. 

Sledilo je zanimivo predavanje o pouku 
slovenščine s posebnim ozirom na 4. razred, 
iz katerega prestopajo učenci v srednjo šolo. 
G. prof. Rupelj je omenil razne hibe in po
manjkljivosti dosedanjega pouka v ljudski 
šoli glede čitanja, pripovedovanja, slovnice, 
pravopisja in spisja in je podal tudi potrebne 
nasvete za dosego boljših uspehov. Precej 
razgibana debata je pokazala na razne ovire, 
ki otežkočajo učiteljevo delo v tej smeri, med 
katerimi je največja ta, da je odmerjeno slo
venščini premalo učnih ur — v 4. razredu sa
mo 3 — na račun manj važnih postranskih 
predmetov. Ob tej priliki je bil soglasno spre
jet predlog, da oskrbi upravni odbor preda
vanje o reorganizaciji pouka na ljudskih in 
srednjih šolah. 

Predavanju je sledilo poročilo o banovin
ski in drž. skupščini. Prvo je podala tov. Lu
kičeva, drugo pa tov. Hreščak, ki je pokazal 
na neplodno delo takih skupščin zaradi pre
ogromnega števila delegatov ter izrazil mne
nje, da bo treba v tej smeri izpremembe pra
vil. Podal pa bo izčrpnejše poročilo po izred
ni skupščini, ki se bo vršila v Zagrebu me
seca novembra. Obe poročili sta bili z odo
bravanjem sprejeti. 

Sledilo je poročilo upravnega odbora. 
Predsednik je podal splošni pregled važnejših 
dogodkov v organizaciji, .priporočal naše go
spodarske ustanove in apeliral na članstvo, 
da se oklene organizacije s še večjim zaupa
njem ter mirno pričakuje boljših in veselej
ših časov. O tekočem društvenem delovanju 
v letu 1937./38. je poročal tajnik, ki je ome
nil med drugim 9 odborovih sej, 5 zborovanj 
z 8 predavanji in da šteje društvo 230 čla
nov. Blagajniško poročilo izkazuje za prete
klo leto 47.570 din dohodkov in 48.355 din 
izdatkov. Na osnovi teh poročil in revizije 
nadzornega odbora je bila predlagana in so
glasno odobrena razrešnica upravnemu odbo
ru, tajniku in blagajničarki pa posebna po
hvala in priznanje. 

Po soglasnem sklepu vstopi tovariš Jos. 
Pleničar v častno stanovsko razsodišče, tov. 
Jos. Miheličeva pa v učit. pokret. Pri razgo
voru o programu za bodoče poslovno leto je 
bil sorejet predlog, da zainteresira upravni 
odbor merodajne faktorje krajevnega šolske
ga odbora ter uvede poleg drugih predavanj 
tudi razgovore o šolskih potrebščinah in osta
lih važnih ljudskošolskih zadevah. 

Ko je tov. Čučkova podala še pojasnila 
k vnrašalnim polam učit. pokreta, tov. Zor 
pa priporočil zemljevid Ljubljana in okolica, 
je zaključil predsednik zborovanje. 
Vek. Mlekuž, preds. Jos. Mihelič, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA OKOLICA — ZAH. DEL je zboro
valo v Ljubljani dne 31. oktobra 1938. ob 
navzočnosti 78 članov. 

Zborovanje je otvoril predsednik tovy 
Vrhovec Stanko, ki se je v izbranih besedah 
spominjal 20 letnice našega osvobojenja in 
obširno poročal o 1. dnevu ban. skupščine in 
o delu posameznih odsekov ter njih sklepih. 
Tov. Tavčar pa je poročal o 2. dnevu skup
ščine, posebno še o delu odseka za tisk. 

Tov. Župančič Nataša je na koncu svo
jega poročila o glavni skupščini dejala: Zad
nja glavna skupščina je dokazala, da je delo 
na teh skupščinah otežkočeno. če ne nemo
goče, zaradi prevelikega števila ljudi, ki se 
ne morejo zediniti v sklepih. Zato so že ne
katere sekcije predlagale, naj se pravila JUU 
izpremene. Razširi naj se delokrog banovin
skih skupščin, ki naj rešujejo glavna vpraša
nja organizacije, in iz teh skupščin naj se 
pošljejo delegati na glavne skupščine. 

Tov. Deželova je objavila obračun za 1. 
1937./38. in proračun za prihodnje poslovno 
leto. Oba sta bila z odobravanjem sprejeta. 
Vestnemu in vztrajnemu delu tov. blagajni
čarke, ki je tudi na tem zborovanju odkloni
la predlagano nagrado, se ima društvo zahva
liti, da se je blagajniško stanje tako izbolj
šalo in je mogel odbor predlagati, naj se zni
ža podporni fond na 2 din mesečno, članarina 
pa za 50 par. Tako bo znašala mesečna da
jatev od 1. novembra 1938. dalje 19 din za 
člana. 

Na predlog tov. tajnice so bili v stanov
sko razsodišče izvoljeni dosedanji člani. 

Zbor je sprejel tele predloge: 
1. V primeru, da bi se videlo, da socialni 

fond ni neobhodno takoj potreben, ga sme od
bor podeliti kaki socialni gospodarski učitelj
ski ustanovi, ki ga sme uporabiti le v socialne 
svrhe učiteljstva našega društva. 

2. Pravilnik za obračun B naj se tako iz
premeni. da ne bo treba ob koncu proračun
skega leta vračati preostale imovine o stvar
nih izdatkih, temveč naj se vodi le evidenca 
o preostankih, ki se smejo v isto svrho pri
hodnje in mogoče naknadno leto uporabiti. 
Za osebne izdatke pa naj ostane dosedanje 
pravilo. 

glavne skupščine JUU v Zagrebu. Po novih 
pravilih JUU naj se prenese glavno delo or
ganizacije na banovinske sekcije. Učiteljstvo 
naj bo kot stan strnjeno le v stanovski orga
nizaciji. 

2. Materialni položaj učiteljstva kakor 
državnega uradništva sploh je zelo težak. 
Uradništvo je prezadolženo, učiteljska deca 
s podeželja je v nevarnosti, da se ne bo mo
gla šolati v mestih. Učiteljstvo nosi v svojem 
javnem delu velike materialne žrtve. Možnost 
njegovega stalnega strokovnega izpopolnje
vanja je ogrožena. Prosimo za nujno potreb
no povišanje prejemkov aktivnim in upoko
jenim drž. nameščencem, za izenačenje pre
jemkov vseh učiteljic, za vrnitev doklad za 
učiteljske žene in za priznanje pravice do do
klade tudi za deco učiteljic. Takoj naj se iz
vedejo napredovanja vseh, ki so pravico za
nja že dosegli. 

3. Uradne okrajne učiteljske konference, 
ki se vrše letno dvakrat, nalagajo učiteljstvo 
znatne denarne žrtve, ki jih ob svojih seda
njih prejemkih le težko zmore. Zato naj se 
učiteljstvu zopet prizna pravica do dnevnic 
in povrnitve stroškov za posečanje teh ob
veznih okrajnih konferenc. 
Fran Roš, preds. Adolf Jagrovič, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI
BOR DESNI BREG je zborovalo dne 5. no
vembra t. 1. v Studencih. Navzočih je bilo 86 
članov ali 76 %. V društvo je pristopilo 13 
članov, izstopili so pa 4, ki so šli v pokoj. 
Tov. predsednik je uvodoma pojasnil vzrok, 
da je prvo zborovanje toliko zakasnelo, po
zdravil je vse številne nove člane, ki so bili 
nameščeni, premeščeni v društveno območje, 
ali so se pa ponovno včlanili. 

I. Tov. Ledinek je podal k objavljenemu 
poročilu o ban. skupščini v »Učit. tovarišu« 
še nekaj pripomb. Posebej je še prikazal po
men organizacije, katere nujnost bi šele ta
krat začutili, če je ne bi imeli. 

II. Občni zbor: 1. Tov. predsednik poda 
situacijsko poročilo, poroča o delu centrale, 
sekcije kakor tudi domačega društva. Zani
miva so izvajanja, kako gotovi člani razume
jo stanovsko organizacijo: »bom izstopil, če 
ne bo zame ničesar storila«. Težko je take 
člane zadovoljiti posebno še takrat, če se ni 
nikdar obrnil na organizacijo za pomoč. Tov. 
tajnik poroča, da je imelo lani društvo 8 zbo
rovanj z 10 predavanji. Povprečni obisk je 
bil 64 %. Ugotovil je tudi, da skupna zboro
vanja nimajo pravega uspeha, ne stanovske
ga, ne poklicnega, a tudi ne tovariškega. Za 
redno delo je potreben manjši forum, ki je 
medsebojno že nekako povezan. Med letom 
je izstopilo nekaj članov, nekateri zaradi čla
narine (koristi brez žrtev!), drugi zopet za
radi osebnih interesov; vkljub temu pa šte
vilo članov raste. Tov. blagajnik izraža za
dovoljstvo nad rednejšem iplačevanjem člana
rine kakor prejšnja leta. Letni promet znaša 
din 34.656,43. Po poročilu nadzor, odbora je 
bila upravi dana soglasna razrešnica za po
slovno leto 1937./38. — 2. Proračun je bil po 
daljši debati soglasno sprejet. Članarina zna
ša za z učitelji poročene učiteljice 10 din, za 
ostale 18 din. Pri prihodnji ban. skupščini 
naj delegati iznesejo zahtevo, da se zniša čla
narina, in sicer a) postavka za U. T., b) črta 
naj se prispevek za pevski zbor. — 3. V sta
novsko častno razsodišče so bili izvoljeni tov. 
in tovarišice: predsedniki: Zorn Josip. Hri
beršek Emilija in Črnko Jernej; člana: Vrane 
Ernest in Martelanc Dora; namestnika: Pod
gornik Filip in Alt Adela; tajnik: Čeh Branko 
in nam. Mihelič Vilko. Volitve so se vršile 
z vzklikom. 

III. Za leto 1938./39. je bil sprejet na
slednji delovni program: 1. Proučevanje dece 
in šolsko delo, 2. Bodoča družba in šola. 3. 
Nujnost teorije za prakso. 4. Pogledi na so
dobno šolo. 5. Računstvo v zač. pouku. 6. Ra
čunstvo na srednji in višji stopnji. 7. Jezikov
ni pouk v sodobni šoli in 8. Jezikovno obli
kovanje na nižji stopnji. 

IV. Tov. J. Kontler in E. Vrane sta po
dala svoje vtise s počitniškega ped. tečaja 
Pedagoškega društva v Ljubljani. 

Ob zaključku je tov. tajnik pozval vse 
člane, da se udeleže koncerta UPZ dne 19. 
novembra v Mariboru. Skupnega zborovanja 
se društvo ne bo udeležilo. 
Petrovič Simon, preds. Ledinek Miloš, taj. 

3. Društvo 'bo dalo revni učit. družini 
150 din iz podpornega fonda. Denar bo tov. 
blagajničarka izročila sekciji. 
S. Vrhovec, preds. Lenarčič Ana, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V RA
DOVLJICI je imelo svoj občni zbor dne 
22. oktobra 1938. v Lescah. 

Navzočih 66 članov, t. j . 66 %. 
Po pozdravu vseh prisotnih, pozdravi 

predsednik še posebno novo vstopivše tova
rišice in tovariše. 

G. dr. Stanko Gogala je predaval o temi: 
»Sproščenost dela v šoli«. Da je bilo to pre
davanje časovno primerno, je pokazala dol
gotrajna debata. Učiteljstvo ga je nagradilo 
z dolgotrajnim aplavzom. 

Tovariš Franc Starman je povabil uči
teljstvo k sodelovanju v PRK in podal nekaj 
navodil in smernic. 

Tovariš Serajnik in tovarišica Rupnikova 
sta podala izčrpni poročili o državni in ba
novinski skupščini. Po poročilu tov. blagajni
ka Kneza se je ugotovilo, da ima društvo 
precejšnjo gotovino, ki j e naložena v hra
nilnici »Učiteljskega konvikta«. 

Nadzorni odbor je izrekel tov. Knezu za 
njegovo točno in vestno delovanje zahvalo 
in priznanje. Zahvala je bila izrečena tudi 
vsern članicam in članom za redno plačeva
nje članarine. Vsa poročila so bila sprejeta 
soglasno. 

Vse šole v radovljiškem srezu se zaradi 
prevelikega števila revnih otrok ne bodo 
mogla udeležiti akcije o pomoči otrokom v 
obmejnih krajih. Predsednik pa kljub temu 
prosi članstvo za sodelovanje. 

Članstvo pooblasti odbor, da tudi v te
kočem letu odloča o času in kraju mesečnih 
zborovanj. 

Predsednik se zahvali članom za številno 
udeležbo in zaključi lepo uspelo zborovanje. 
Ant. Habič, preds. Vlado Mlekuž, tajnik. 


